论著

甘南藏族自治州动物棘球绦虫感染状况调查

赵玉敏1,童苏祥2*,景涛1,种世桂3,才学鹏4,景志忠4,韩俭1

1 兰州大学病原生物学研究所,兰州730000; 2 新疆维吾尔自治区疾病预防控制中心,乌鲁木齐830002; 3 甘肃省人民医院,兰州730000;4 中国农业科学院兰州兽医研究所,兰州730046

收稿日期 修回日期 网络版发布日期 接受日期

摘要

目的: 了解甘南藏族自治州动物棘球绦虫及棘球蚴的感染状况,为该地区制定防制策略提供依据。方 法: 2004年8月耀2007年9月在甘南藏族自治州选择玛曲县和碌曲县的8乡21个自然村为调查点,采用鼠 夹、粘鼠板捕捉啮齿类动物进行剖检,收集当地屠宰场绵羊、牦牛的肝、肺和心脏等剖检,进行棘球蚴病 原学和病理学检查。对家犬、牧羊犬采用15%槟榔碱溶液驱虫,随机捕杀无主野犬剖检十二指肠成虫感染 情况。结果:共捕获啮齿类动物331只,经剖检进行病理学检查和鉴定,4只感染多房棘球蚴,即达乌尔鼠 兔(*Ochotona dauri ca*)和中华鼢鼠(*Myospal ax fontani eri*),感染率分别为1.2%(1/87)和2.3% (3/132); 6只喜马拉雅旱獭(Marmota himalayana)、34只西藏鼠兔(Ochotona tibetana)和72只小 家鼠(Mus musculus)未感染棘球蚴。剖检绵羊1021头,其中细粒棘球蚴和多房棘球蚴的感染率分别为 11.1% (113/1 021) 和0.3% (3/1 021)。剖检牦牛634头,其细粒棘球蚴和多房棘球蚴的感染率为 19.9% (126/634) 和0.3% (2/634)。 犬的细粒棘球绦虫和多房棘球绦虫的感染率分别为23.0% (17/74) 和5.4%(4/74)。牧羊犬、家犬棘球绦虫的检出率为24.6%(15/61),无主野犬检出率为6/13,未发现两 型绦虫的混合感染。结论:甘南藏族自治州动物以细粒棘球绦虫感染为主,有少量多房棘球绦虫感染。

关键词 细粒棘球绦虫 多房棘球绦虫 棘球蚴病 动物宿主 藏族 分类号

Investigation on Echinococcosis in Animals in Gannan Tibetan Autonomous Prefecture

ZHAO Yu-min1, TONG Su-xiang2*, JING Tao1, CHONG Shi-qui3, CAI Xue-peng4, JING Zhizhong4, HAN Jian1

1 Pathological and Biological Institute of Lanzhou University, Lanzhou 730000, China; 2 Center for Disease Control and Prevention of Xinjiang Uygur Autonomous Region, Urumqi 830002, China; 3 The People's Hospital of Gansu Province, Lanzhou 730000, China; 4 Lanzhou Veterinarian Research Institute

of Chinese Academy of Agricultural Sciences, Lanzhou 730046, China

Abstract

Objective To make an investigation on echinococcosis among animals in Gannan Tibetan Autonomous Prefecture. Methods 21 villages from Magu and Lugu counties were selected for the survey in August of 2004-September of 2007. Rodents were trapped in the field. Sheep and yak livers, hearts and lungs were collected from the local slaughterhouses for pathological examination. Domestic dogs (shepherd dogs) were de-wormed by 15% arecoline to receive adult worms and stray dogs were shot for dissection. Results The prevalence of alveolar echinococcosis (AE) in Ochotona daurica was 1.2%(1/87), and 2.3% (3/132) in Myospalax fontanieri, but no infection was found in Marmota himalayana, Ochotona tibetana and Mus musculus. 113 out of 1 021 (11.1%) sheep were found infected with cystic echinococcosis (CE), and 3 (0.3%) with AE. 126 out of 634 (19.9%) yaks were infected with CE, and 2 yaks (0.3%) with AE. 17 out of 74 (23.0%) dogs were infected with Echinococcus granulosus (Eg), and 4 (5.4%) with Echinococcus multilocularis (Em). Conclusion The results showed that there is a widespread endemic of *Echinococcus granulosus* in dogs and wild animals in Gannan Tibetan Autonomous Prefecture, with less *Echinococcus multilocularis* infection. Key words Echinococcus granulosus Echinococcus multilocularis Echinococcosis Animal host Tibetan

▶ 参考文献[PDF]

▶ 把本文推荐给朋友 ▶ 加入我的书架

Supporting info

▶ [HTML全文](OKB)

► PDF(311KB)

本文信息

▶参考文献

服务与反馈

▶加入引用管理器

▶ 复制索引

► Email Alert

▶ 文章反馈

▶浏览反馈信息

相关信息

▶ 本刊中 包含"细粒棘球绦虫"的 相关文章

扩展功能

▶本文作者相关文章

· 赵玉敏

- 童苏祥

· 景涛

· 种世桂

才学鹏

景志忠

韩俭

通讯作者 童苏祥 tongsx3299@sina.com

DOI: